
»آرمان ملی« از آئین های بزرگداشت رئیس جمهور شهید 
و همراهان گزارش می دهد

 گرامیداشت شهدای خدمت
 رئیس سازمان انرژی اتمی:شهید رئیسی رحمت ا... 

علیه انسانی صادق بود که برای خدمت تلاش می کرد

خدمت؛  شهدای  شهادت  از  یکسال  ملی:  آرمان   
رئیس جمهور شهید سیدابراهیم رئیسی، وزیر خارجه شهید 
حسین امیر عبداللهیان، امام جمعه شهید آیت ا... آل هاشم 
و استاندار شهید مالک رحمتی می گذرد؛ اما هنوز یاد و خاطره 
آنها با مردم همراه است. سال گذشته در چنین روز هایی بود 
که رئیس جمهور شهید برای از افتتاح سد »قیز قلعه سی«، 
بروی رودخانه مرزی ارس همراه الهام علی اف رئیس جمهور 
آذربایجان در نوار مرزی بین دو کشور حاضر شد و پس از انجام 
مراسم منطقه مرزی ارس را به مقصد تبریز ترک کرد. اما بالگرد 
حامل رئیس جمهور و هیأت همراه در راه بازگشت به تبریز 
در منطقه »دیزمار« دچار سانحه گردید و در ادامه مجبور به 
فرود شد. ابتدا گفته شد که بالگرد رئیس جمهور و هیأت همراه 
دچار فرود سخت شده؛ اما در خبرهای تکمیلی مشخص 
شد که بالگرد دچار مشکل شده است. لذا در همان ساعت 
ابتدایی تا بامداد روز بعد جست وجو ها از سوی گروه های 
امداد و نجات و نیروهای مسلح ادامه داشت تا ردی از بالگرد 
و حال سرنشینان به ویژه رئیس جمهور و وزیر خارجه مشخص 
شود اما صبح روز بعد خبر رسید که رئیس جمهور و همراهان 
همگی به شهادت رسیده اند. پس از این حادثه شاهد انواع 
گمانه زنی ها در خصوص چرایی بروز این اتفاق بودیم. اما در 
ادامه پیکر شهدا برای تشییع و تدفین به تهران، قم و سپس 
مشهد برده شد و البته فقط رئیس جمهور شهید در حرم 
امام رضا)ع( دفن گردید و پیکر سایرین به شهرهای خود 
برگردانده شد. همان روزها شاهد مراسم های مختلفی برای 
رئیس جمهور و شهید و همراهان بودیم و بسیاری از چهره ها 
و شخصیت های سیاسی در خصوص رئیس جمهور شهید و 
همراهان صحبت کردند. حادثه سقوط بالگرد رئیس جمهور 
فقید و همراهان در ورزقان و شهادت آنها باعث شد تا جملگی 
شهید خدمت نام بگیرند. امروز یکسال از آن زمان می گذرد و 
در سالگرد شهدای خدمت مراسم های بسیاری تدارک دیده 
شده و به گفته رئیس بنیاد شهید 120 هزار برنامه در سراسر 
کشور در سالگرد شهدای خدمت برگزار می شود. در همین 
رایستا طی روزهای گذشته نیز مراسم سالگرد شهادت شهید 
جمهور و شهدای خدمت یکشنبه 2۸ اردیبهشت 1۴0۴ با 
حضور مسعود پزشکیان، رئیس جمهور در سالن اجلاس سران 
برگزار شد که در این مراسم مسعود پزشکیان به سخنرانی 
پرداخت. همچنین رئیس جمهور شامگاه یکشنبه نیز با 

خانواده شهدای خدمت دیدار کرد.
 بزرگداشت شهید رئیسی

آیت ا...  شهید  شهادت  بزرگداشت  و  یادبود  مراسم   
سیدابراهیم رئیسی و همراهان ایشان به میزبانی قوه قضاییه 
و با حضور حجت الاسلام  محسنی اژه ای رئیس دستگاه 
قضا، مسئولان عالی قضایی، حجت الاسلام محمدجعفر 
منتظری رئیس دیوان عالی کشور، حجت الاسلام پورخاقان 
حجت الاسلام  مسلح،  نیروهای  قضایی  سازمان  رئیس 
سیداحمد مرتضوی مقدم مشاور عالی رئیس قوه قضاییه، 
 ، حجت الاسلام مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور
غلامعلی محمدی رئیس سازمان زندان ها، محمدرضا صارمی 
رئیس حوزه ریاست قوه قضاییه، محمدرضا عارف معاون 
اول رئیس جمهور، علی القاصی رئیس کل دادگستری استان 
تهران، ناصر سراج معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر 
، اصغر جهانگیر سخنگوی قوه قضاییه،  ستاد حقوق بشر
غلامحسین اسماعیلی رئیس دفتر رئیس جمهور دولت 
سیزدهم، امین حسین رحیمی وزیر دادگستری، غلامرضا 
نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی و نمایندگان مجلس و جمعی 
از مسئولان کشوری و لشکری در ساختمان مرکزی قوه قضاییه 
در حال برگزاری است. در این مراسم که به منظور پاسداشت 
خدمات و یادبود شهدای گرانقدر خدمت برگزار شده است، 
حجت الاسلام  ابوترابی به سخنرانی می پردازد. حجت الاسلام 
ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران در این مراسم، ضمن 
تسلیت سالروز شهادت آیت ا... شهید رئیسی و هیات همراه 
 ، ایشان به ملت شریف ایران و خانواده این شهدای گرانقدر
اظهار کرد: قوه قضاییه یکی از مهمترین ارکان انقلاب اسلامی 
است و قانون اساسی برای این نهاد مسئولیت هایی را تعریف 
کرده است. عمل به این مسئولیت ها حقیقتا اراده راسخ و 
ایمان و اعتقاد واقعی می طلبد. پشتیبانی از حقوق فردی و 
اجتماعی و مسئول تحقق عدالت در جامعه جمله این موارد 
کید بر اینکه آنچه در زندگی شهید  است. ابوترابی فرد با تا
آیت ا... رئیسی بسیار برجسته بود اخلاق ایشان بود، گفت: 
من فکر نمی کنم به ویژه در دوران ریاست جمهوری در سفرها، 
گفت وگوها، جلسات هیات دولت، برخورد با مسئولان و وزرا و 
حتی در بین مردم رفتاری از ایشان مشاهده شده باشد که با 
اخلاق اسلامی در تضاد باشد. وی افزود: شهید آیت ا... رئیسی 
بسیار باادب، بااخلاق، بامردم بود و برخوردی بسیار خاضعانه 

و مودبانه داشتند و هرگز خود را بالا نمی دید. 
 گرامیداشت شهدای خدمت

 رئیس سازمان انرژی اتمی در مراسم گرامیداشت اولین 
سالگرد »شهدای خدمت« که با جمعی از معاونان و کارکنان 
شاغل در صنعت هسته ای برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد و 
خاطره امام شهدا)ره( و شهدای والامقام انقلاب اسلامی، دفاع 
مقدس، مدافع حرم، شهدای صنعت هسته ای، شهدایی 
همچون حاج قاسم سلیمانی، سیدحسن نصرا... و همه 
شهدای جبهه مقاومت و نیز شهدای خدمت گفت: شهید 
رئیسی رحمت ا... علیه انسانی صادق بود و همواره با صدق 
دل برای خدمت به مردم از جان مایه می گذاشت و به شکل 
خستگی ناپذیر برای خدمت تلاش می کرد. محمد اسلامی 
گفت: حضرت آیت ا... آل هاشم نیز انسانی شایسته، مردم 
دوست و خداباور بود؛ بر همین اساس مردم آذربایجان شرقی 
مرید ایشان بودند. معاون رئیس جمهور با بیان اینکه باید 
سرباز بود و خدمت بی منت انجام داد، تصریح کرد: آقای 
امیرعبداللهیان، برادر عزیزم انسانی با اخلاق و متعهد بود 
و تا پای جان برای تحقق وعده ها تلاش کرد. شهید رحمتی 
و شهید موسوی نیز انسان های بسیار باهوش، با کفایت و 
مردمدار بودند که امیدواریم روح همه شهدا قرین رحمت 

الهی باشد. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: گام  به  گام پیش می روند و در پی 
زمینگیرکردن دولت پزشکیان هستند. صحبت درباره تندروهای 
بهارستان نشینی است که دنبال دستاویز هایی هستند تا وزرای 
پزشکیان را یک به یک پایین کشیده و دولت را زمینگیر کنند. 
رویه ای که از کنارگذاشتن همتی و ظریف شروع شد و چندی 
است که دلواپسان در پی آن هستند که با استیضاح سیاسی 
فرزانه صادق وزیر موفق راه آن را ادامه دهند. لذا در این مسیر 
نیز از هیچ کوششی دریغ نمی کنند. استیضاحی که خود تندروها 
نیز می دانند نه تنها کارشناسی نیست بلکه صددرصد سیاسی 
است و به دنبال تقابل با دولت پزشکیان هستند. از همین رو نیز 
به دنبال آن هستند تا به هر نحوی که شده فرزانه صادق وزیر راه و 
شهرسازی را تخریب کنند تا در نهایت او را نیز از کابینه کنار بزنند. 
جالب اینکه هر وزیری یا معاونی بهتر در دولت کار می کند بیشتر 
کنون نیز  از جانب تندروها مورد تخریب و هجمه قرار می گیرند. ا
هجمه به وزیر راه با اتهام استفاده شخصی از بیت الملل در سفر 
به کیش. باید دید موضع شخص وزیر و دولت به این مساله 
ح این مسائل در مسیر  چگونه است. اما شکی نیست که طر
استیضاح صادق کلید می خورد. استیضاحی که اخلاقی امیری 
نماینده مشهد در خصوص آن می گوید: »دوستانی که موضوع 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی را مطرح کردند، از همان ابتدای 
رای اعتماد به ایشان، مخالف وزیر راه بودند که نشان می دهد 

اهداف و مسائل دیگری در موضوع استیضاح مطرح است.«
گری علیه وزیر  افشا

 تندروها در مجلس بازهم آتش توپخانه خود را به سوی تنها 
وزیر زن دولت پزشکیان گشودند و فرزانه صادق مالواجرد را 
هدف حملات خود قرار دادند. این بار نوبت امیرحسین ثابتی 
منفرد نماینده تندرو تهران و متمایل به جبهه پایداری بود 
ح مساله تازه ای به اسم سفرهای نوروزی  که تلاش کرد با طر
از جیب دولت، خانم وزیر را به چالش بکشد. ماجرا از این قرار 
است که ثابتی در نطق خود در مجلس اظهار داشت: »سندی به 
دستم رسیده و در فضای مجازی هم منتشرش می کنم خلاصه 
اینکه شش نفر از اعضای درجه یک فامیل خانم فرزانه صادق 
وزیر راه از فرزند و همسر ایشان تا داماد و خواهرزاده هایش با 
هزینه نزدیک به یک میلیارد تومان به کیش رفتند و از امکانات 
بیت المال در حالی استفاده کردند که این امکانات منطقا 
برای اعضا و در واقع کارمندان آن وزارتخانه است نه بستگان 
مسئولان«. وی افزود: »خانم صادق، من به شما رای دادم چون 
شما را فرد صادقی می دانستم ولی الان اعلام می کنم اشتباه کردم 
به شما رای دادم. نمی شود ما برای مردم دم از مقاومت بزنیم؛ 
دم از این بزنیم که باید نهج البلاغه در این کشور اجرا شود؛ اما 
مدل اسلام اموی را برای مردم پیاده کنیم«. وی خطاب به وزیر 
راه بیان داشت: »یکسال گذشت تقریبا از حضور شما در این 
وزارتخانه سامانه مسکن که تعطیل کار زیربنایی هم بیایید 
توضیح دهید چکار کردید؛ بستگانتان هم که مشغول بریز بپاش 
گه قرار است با این وضع کشور اداره بکنید ماندن شما  هستند. ا
در آن جایگاه چه توجیهی پیدا می کند«. این در حالی است که 
در برخی چهره های همراه با ثابتی مثل مهدی کوچک زاده و 
منان رئیسی طراح استیضاح وزیر راه نیز در شبکه های اجتماعی 
داخلی از ثابتی حمایت کردند. اما مساله روی دیگری هم دارد که 
نمی توان آن را نادیده انگاشت و به راحتی عبور کرد. ضرب المثلی 

است که بسیار در این مواقع به کار می آید که »رطب خورده منع 
رطب کی کند؟« یا »با دستمال کثیف نمی توان شیشه را تمیز 
گر فردی که عقبه قابل پرداختی نداشته باشد و به  کرد«. لذا ا
عبارتی پس زمینه سفیدی داشته باشد چنین سخنی را مطرح 
کند آن زمان می توان گفت که سخنی درست و در جای خود بیان 
شده است. اما وقتی ثابتی همراه تنی چند از افراد دیگر که به 
واسطه سفر به قطر برای تماشای مسابقات جام جهانی هزینه 
گزاف 63 میلیارد تومانی بار آوردند و هیچگونه پاسخگویی در 
کنون نداشته چگونه می تواند در خصوص  این خصوص نیز تا
بریز و بپاش وزیر راه و بستگانش سخن بگوید؟ هر چند که ثابتی 
چندی بعد در این خصوص صحبت کرد و ضمن تکذیب این 
ک تا بلیت استادیوم و... را  مساله گفت که از هزینه خورد و خورا
از هزینه های شخصی پرداخته و به لحاظ اسکان نیز در جایی 
مثل موکب سکونت داشتند. اما مرور ویدئویی از وی که در 
خصوص حضور در جام جهانی قطر از او پرسش می شود روایتگر 
مساله دیگری است. جایی که ثابتی می گوید: »به من گفتند برو 
و گذرنامه خود را تمدید کن و به سایر مسائل کاری نداشته باش 
انجام می شود«. این گفته بدین معنا است که همه هزینه ها از 
سوی نهادی که وی را اعزام کرده )صداو سیما( تامین می شده 
است. گرچه این مساله نیز خود جای پرسش است که این افراد 
با حضور در قطر چه آورده ای برای کشور داشته اند و که هنوز هم 
گر در مورد  پس از 3 سال مشخص نشده است. لذا بهتر است ا
گری صورت می گیرد در مورد سفر قطر  وزیر راه و خانواده اش افشا
گر اینگونه نباشد دیگر نامش  گری را شاهد باشیم. ا هم این افشا

گری نیست و نام دیگری به خود می گیرد.  افشا
کنش وزارت راه   وا

ح شده درباره سفر وزیر راه و   در پی برخی اظهارات مطر
شهرسازی به جزیره کیش، رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی 
وزارت راه و شهرسازی توضیحاتی را برای تنویر افکار عمومی 
کید بر نادرستی ادعای استفاده از  ارائه کرد. مجید اخوان با تأ
کید بر حقوق  بیت المال در سفر وزیر راه و شهر سازی، ضمن تا

قانونی کارکنان دولت در استفاده از مرخصی روزانه مطابق با 
ضوابط جاری اداری، افزود: »سفر انجام شده، سفری کاملا 
شخصی و خانوادگی بوده که با همراهی دو خانواده دیگر و در 
مجموع به تعداد هفت نفر از بستگان بوده و هیچ گونه ارتباطی 
با مأموریت های اداری یا منابع وزارت راه و شهرسازی نداشته 
است.« وی با بیان اینکه وزیر راه و شهرسازی فقط یک روز در 
این سفر حضور داشته، تصریح کرد: »همه هزینه ها از محل 
منابع شخصی خانواده ها پرداخت شده است که مستندات 
آن به  صورت کامل موجود بوده و در صورت لزوم، در اختیار 
افکار عمومی و مراجع ذی صلاح قرار خواهد گرفت.« رئیس مرکز 
ارتباطات وزارت راه و شهرسازی با اشاره به اظهارات مطرح شده 
از تریبون مجلس، اظهار داشت: متأسفانه بدون هیچگونه 
استعلام یا بررسی اولیه و با هدف تاثیرگذاری بر جریان استیضاح 
ح این ادعا از سوی یکی از  وزیر راه و شهرسازی، شاهد طر
نمایندگان مجلس در سخنگاه رسمی کشور بودیم؛ در حالی 
که ورود به حریم خصوصی افراد و خانواده، آن هم از جایگاهی 
چون مجلس شورای اسلامی، مستلزم دقت، انصاف و التزام 
به حقیقت است. اخوان ادامه داد: مبانی قانونی و اخلاقی 
اقتضا می کند که مسئولان پیش از طرح هرگونه ادعا، از صحت 
آن اطمینان حاصل کنند، به ویژه وقتی پای آبروی افراد و شأن 
کید کرد:  کمیتی در میان است. وی همچنین تأ نهادهای حا
وزارت راه و شهرسازی حق خود می داند که در صورت تداوم 
این گونه فضاسازی های غیرمستند، از طریق مجاری قانونی از 
جمله کمیسیون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس، موضوع 
را پیگیری کند. رئیس مرکز ارتباطات وزارت راه و شهرسازی در 
پایان خاطرنشان کرد: در شرایطی که کشور بیش از هر زمان 
نیازمند انسجام، آرامش و تمرکز بر حل مسائل اساسی مردم 
است، انتظار از تریبون های رسمی، پاسداشت حقیقت، تقویت 
اعتماد عمومی و پرهیز از تشویش اذهان جامعه است؛ نه طرح 
ادعاهایی که نه تنها پایه و اساس مستند ندارد، بلکه مصداق بارز 

ورود ناروا به حریم شخصی شهروندان است. 
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ذره بین

گری علیه وزیر راه و شهرسازی را بررسی می کند »آرمان ملی« افشا

 پروژه تندروها؛ گام  به  گام تا استیضاح صادق
   ثابتی: خانم وزیر و بستگان با هزینه وزارت سفر کیش رفتند

   وزارت راه و شهرسازی: دروغ است؛ همه هزینه ها از محل منابع شخصی خانواده ها پرداخت شده است

دولت چهاردهم از  وه سیاسی:  گر آرمان ملی،    
ابتدای شروع به کار خود به هر دری می زند تا بتواند 
روابط خود با بخش خصوصی را بهبود ببخشد ولی 
کنون موفق نبوده است. دولت به دلیل شرایط  گویا تا
خاص اقتصادی که سال ها است گریبان جامعه را گرفته 
شرایط سختی را تجربه می کند و به دلیل عدم موفقیت 
کرات هسته ای نتوانسته از شدت تحریم ها  در مذا
بکاهد از این روی همچنان با محدودیت های اقتصادی 
بین المللی روبه رو بوده است. حالا به نظر بازهم به 
این تلاش خود ادامه می دهد تا اینکه شاید بتواند در 
ادامه توجهی برخی را به خود جلب کند. روز گذشته 
معاون اول رئیس جمهوری از تنهایی دولت در اقتصاد 
گر بخواهد در  حرف زد او در دیداری گفت: » دولت ا
اجرای برنامه ها به تنهایی عمل کند، موفق نمی شود.« 
حالا با در نظرگرفتن بخش خصوصی از دولت و عملی 
نشدن وعده های پاستور به بخش خصوصی آیا چنین 
اظهاراتی می تواند نظر تولیدکنندگان را به خود جلب 
کند در ثانی دولت هنوز برنامه ای برای این هدف گذاری 
ارائه نداده است و همچنان می بینیم بسیاری از صنایع 
به  دلیل ناترازی برق خاموش شده اند. از این رو با یکی 
از تحلیلگران سیاست داخلی گفت وگو انجام داده ایم. 
اعتماد  این مورد  باید در  آیتی معتقد است دولت 

عمومی جامعه را جلب کند.
 نیاز به جلب اعتماد عمومی داریم

 مهدی آیتی، تحلیلگر مسایل سیاسی و نماینده ادوار 
کنش به اینکه چرا دولت ها نمی توانند  مجلس شورا در وا
در حوزه جذب سرمایه بخش خصوصی موفق باشند، 
به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: »تجربه اصل ۴۴ 
قانون اساسی آنقدر فرازونشیب داشت که باید بگوییم 
صحبت در مورد آنچه بخش خصوصی نامیده می شود 
نیاز به بازتعریف دارد زیرا آنچه در قالب بخش خصوصی 
وارث اصل ۴۴ شد در واقع شرکت هایی وابسته به 
دولت بودند و البته برخی شرکت های ورشکسته را هم 
گذار کردند که زیان ده بودند و  به  بخش خصوصی وا

نتوانستند چرخ اقتصاد کشور را بچرخانند. عدم حضور 
کنند  را بهتر  که می توانند وضعیت  افراد متخصص 
یکی دیگر از آسیب های رایج است. به همین دلیل که 
برشمردیم باید بگوییم که نوعی بی اعتمادی نسبت 
به آنچه خصوصی سازی محسوب می شود در جامعه 
به وجود آمده است که ابتدا نیاز به بازسازی دارد.« او 
در همین مورد با اشاره به روند بازسازی اعتماد عمومی 
برای جذب رضایت بخش خصوصی ادامه می دهد:  
بخش  و  دولت  همکاری های  و  گذاری ها  وا »روند 
خصوصی باید شفاف باشد از سوی دیگر مطالبات 
بخش خصوصی هم باید همانند وعده ها باید پرداخت 
تحقق  از  خبری  می کنیم  مشاهده  آنچه  ولی  شود 
بسته های حمایتی نیست تا تولیدکننده خود را در کنار 
دولت ببیند. عدم اعتماد سرمایه گذارن داخلی به  نوعی 
پیامی برای سرمایه گذاران خارجی دارد و آن اینکه در 
ایران آنچنان اهمیتی به بخش خصوصی نمی دهند 
به همین دلیل است که دولت نمی تواند با آنچه بخش 
خصوصی واقعی نام دارد همکاری آسانی داشته باشد. 
برای جذب سرمایه گذار خارجی که باعث توسعه کشور 

خواهد شد ابتدا باید در داخل کشور بخش خصوصی 
قویی داشته باشیم.«

 تلاش برای جذب سرمایه گذار
 دیدار اعضای »مجمع کارآفرینان ایران« که بیشترین 
سهم بازار در 20 رشته صنعتی را در اختیار دارند در 
دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، محمدرضا 
عارف با بیان اینکه راهبرد اصلی دولت که برآمده از 
سیاست های کلی نظام و برنامه هفته توسعه است، 
بر محوریت بخش غیردولتی یا خصوصی قرار دارد، 
بیان داشت: »شاید این مسیر را در برنامه سوم یا 
چهارم توسعه به دلیل نوع نگاه به بخش خصوصی 
که از اصل ۴۴ می شد، نمی توانستیم  و تفسیرهایی 
دنبال کنیم اما با ابلاغ سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی از سوی مقام معظم رهبری، مسیر نقش آفرینی 
کمیت به بخش  بخش خصوصی هموار شد و نگاه حا
خصوصی تغییر کرد و این در حالی است که در دهه 60، 
تمرکز اصلی بر فعالیت بخش دولتی با حضور محدود 
بخش خصوصی بود.« معاون اول رییس جمهوری در 
گر بخواهد در اجرای  همین مورد ادامه داد: »دولت ا
برنامه ها به تنهایی عمل کند، موفق نمی شود و هیچ 
راهی جز توجه به بخش غیردولتی، تعاونی ها و بخش 
خصوصی نداریم، بخش خصوصی در دو دهه گذشته 
ظرفیت و توانایی همراهی با خواسته های مردم که 
است،  داده  نشان  را  است  حکومت  خواسته های 
برخی شرکت ها و تشکل های بخش خصوصی با آنکه 
مبالغ هنگفتی از دولت طلبکار هستند اما بازهم به 
همکاری خود با دولت ادامه می دهند و امیدواریم که 
تعامل و همکاری بخش خصوصی با دولت را نهادینه 
کنیم تا مسیر هموارتر شود. متاسفانه سازوکار روشن 
و مشخصی برای استفاده از این ظرفیت وجود ندارد، 
در حالی که  بخش خصوصی برای تامین بخشی از این 
ناترازی تعهد می کند اما در نظام اداری و کارشناسی به 
مانع برخورد می کند و به همین دلیل است که معتقدیم 

در نظام اداری باید تجدیدنظر شود.«

»آرمان ملی« عدم همکاری بخش  خصوصی و دولت را بررسی می کند؛

  »تنهایی« اقتصادی دولت

سخنگوی وزارت امور خارجه:
کراتی با آمریکا   تنها روند مذا

کرات غیرمستقیم است مذا
 سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط 
با ادامه تحریم های آمریکا علیه ایران به رغم 
جریان  در  کشور  دو  بین  کرات  مذا اینکه 
دشواری  از  بخشی  داشت:  اظهار  است، 
کره با آمریکا این است که شما با طرفی  مذا
روبه رو هستید که به هیچیک از روندهای 
دیپلماتیک پایبند نیست. اسماعیل بقایی 
آمریکا  که  جدید  تحریم های  هزینه  گفت: 
علیه ایران اعمال می کند بار سیاست گذاران 
این  که  چرا  می کند؛  بیشتر  را  آمریکایی 
تحریم ها مصداق نقض جنایت علیه بشریت 
و حقوق بشر است و اثبات کننده این موضوع 
که سیاستمداران آمریکایی در مورد  است 
نباید  و  دارند  خصومت آمیزی  نگاه  ایران 
عرصه  در  جدیت  مورد  در  که  ادعاهایی 
ح می کنند را جدی گرفت و  دیپلماسی مطر
باور کرد. وی افزود: ما یک روند دیپلماتیک 
را انتخاب کردیم به خاطر اینکه بر این باور 
هستیم که هیچ چیزی برای نگرانی نداریم و 
برنامه هسته ای ایران صلح آمیز است و بارها 
سخنگوی  کرده ایم.  اعلام  را  موضوع  این 
دستگاه دیپلماسی در مورد تهدید مقامات 
تروئیکای اروپایی علیه ایران برای استفاده از 
مکانیزم ماشه بیان کرد: ما هیچ اقدام ناحق 
و غیردوستانه ای را بی پاسخ نمی گذاریم و 
فکر می کنیم که هیچ دلیل قانونی و منطقی 
برای استفاده از مکانیزم ماشه وجود ندارد. 
کید بر اینکه »برنامه هسته ای ایران  وی با تا
که ما  صلح آمیز است«، ادامه داد: چیزی 
شاهد آن هستیم اصرار برخی از کشورهای 
در  امکان  یک  از  ابزارسازی  برای  اروپایی 
سازمان  امنیت  شورای   2231 قطعنامه 
ایرانی  ارشد  دیپلمات  است.  متحد  ملل 
با بیان اینکه »استفاده از این ساز و کار به 
این معناست که طرف های استفاده کننده 
کراتی نیستند و به دنبال  به دنبال رویکرد مذا
ارعاب و تهدید هستند«، اظهار کرد: در برابر 
هرگونه اقدام احتمالی آنها در این ارتباط، 
ما نیز اقداماتی را انجام می دهیم و قبلا این 
کرد:  کرده ایم. بقائی ابراز  موضوع را اعلام 
امیدواریم که کشورهای اروپایی در رویکرد 
خود که چند ماهی است آن را دنبال می کنند، 
تجدیدنظر کنند چرا که این ابزار یک شمشیر 
دولبه است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
کرات  درباره تغییر مواضع آمریکا پس از مذا
گفت: در رابطه با تغییر مواضع طرف های 
بازی  به  را  موضوع  این  ظریفی  آمریکایی، 
ماروپله تشبیه می کرد. وی تصریح کرد: ما هر 
کراتی داریم احساس  وقت که یک جلسه مذا
گرفته و  که پیشرفت هایی صورت  می کنیم 
حداقل دیدگاه های یکدیگر را می فهمیم، اما 
متاسفانه همین که طرف های آمریکایی به 
واشنگتن می رسند، مواضع دیگری را بیان 
می کنند و این ایجاد عدم قطعیت متعدد و 
کراتی دشوار و  مکرر کار را برای هر روند مذا
بیش از پیش این شک و شبهه را ایجاد می کند 
که آیا واقعا طرف مقابل اساسا در این روند 
کراتی جدی است؟ این سوالی است که  مذا
قاعدتا طرف های آمریکایی باید به آن پاسخ 
کنون هیچ پیشنهاد  دهند. وی تصریح کرد: تا
مکتوبی از سوی آمریکا دریافت نکرده ایم و هر 
آنچه که دریافت شده به صورت شفاهی بوده 
است. بقایی افزود: مواضع مطرح شده در میز 
کرات از سوی طرف مقابل در خیلی موارد  مذا
با اظهارنظر های رسانه ای متفاوت و حتی 
متناقض بوده است و این موضوع، پیشبرد 
کار را با مشکل ایجاد می کند. سخنگوی وزارت 
امور خارجه درباره ادعای برخی از رسانه های 
کرات  مذا با  همزمان  اینکه  بر  مبنی  غربی 
کرات موازی دیگری هم  ایران و آمریکا، مذا
بین مقامات ایران و آمریکا و به طور مشخص 
اذعان  روبیو«،  »مارکو  و  شمخانی«  »علی 
کراتی که وجود دارد،  . تنها روند مذا کرد: خیر
از  که  است  غیرمستقیم  کرات  مذا همین 
طرف جمهوری اسلامی ایران، »سیدعباس 
عراقچی« وزیر محترم امور خارجه و از طرف 
آمریکایی، »استیو ویتکاف« نماینده ویژه 
رئیس جمهور مدیریت می کنند. وی ادامه 
کرات بسیار شفاف  داد: هر چهار دور مذا
اطلاع رسانی شده و هم نتایج آن، تا حدی 
که امکان اطلاع رسانی بوده، اطلاع رسانی 

شده است. 
 موضوع کنسرسیوم 

با  ارتباط  در  خارجه  وزارت  سخنگوی   
موضوع کنسرسیوم هسته ای ابرار داشت: ما 
هیچ گاه موضوع کنسرسیوم را مطرح نکردیم، 
در عین حال که موضوع جدیدی نیست و از 
کراتی مطرح بوده  دو دهه قبل که مباحث مذا
در ارتباط با این موضوع بحث و صحبت شده 
است که یک توجیه آن این است که منطقه 
غرب آسیا ممکن است به صورت روزافزون 
در آینده نیازمند انرژی هسته ای باشد و بد 
نیست که کنسرسیومی با مشارکت کشورهای 
منطقه در این زمینه ایجاد شود. وی گفت: 
گر چنین ابتکاری وجود داشته باشد ما از  ا
آن استقبال می کنیم و می توانیم مشارکت 
کنیم. البته باید این موضوع را در نظر بگیریم 
که این نمی تواند جایگزینی برای غنی سازی 
ح این  گر نیت از طر در داخل ایران باشد و ا
که غنی سازی در ایران  موضوع این باشد 
انجام نشود و ما از آن منصرف شویم چنین 

اتفاقی نخواهد افتاد. 


